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Vážení spoluobčané,

do rukou se vám právě dostalo druhé vydání le-
tošního zpravodaje. I toto číslo vám nabídne 
spoustu praktických a důležitých informací, a to od 
zprávy o činnosti obce, přes všechny kulturní akce, 
aktivity spolků, až po praktické informace. 

Začátek roku 2023 pro mě znamenal maraton 
víkendových valných hromad všech našich spolků. 
Jako host jsem se zúčastnil jednání SDH, MS Niva, 
TJ Sokol i Senior klubu. Za obec jsem se zúčast-
nil také Honebního společenstva. Zároveň jsme 
o víkendech dodělávali zasedací místnost v kul-
turním domě i digitální úřední desku před obecním 
úřadem. Začátek roku byl zkrátka časově náročný, 
ale jsem rád, že jsem měl možnost se těchto akcí 
a jednání zúčastnit. Jedině při fyzickém kontaktu 
může člověk motivovat spolky k další aktivitě, vys-
lechnout si jejich výtky, požadavky a prosby. 
S vedeními spolků jsme se také již na podzim do-
hodli, že se budeme všichni dvakrát ročně scházet 
a rozvíjet naši obec společně. 

V novém roce jsme právě s nimi zrealizovali již 
spoustu kulturních akcí, ať už se jednalo o dvě 
hravá odpoledne s deskovými hrami, myslivecký, 
hasičský a dětský ples, vítání občánků, akci Uk-
liďme Česko, besedu s panem Komendou nebo po-
slankyní Šebelovou, představení vysokorychlostní 
tratě i sbírku a výměnu oblečení. Akcí bylo opravdu 
hodně a já vám děkuji za to, že se jich účastníte. 
Ještě více ale děkuji aktivním lidem, kteří se na 
nich podílí. Je vidět, že chceme, aby to v Kujavách 
žilo. 
Vrcholem letošního roku by měl být Den obce, 
který se uskuteční 24. 6. 2023 a kterým oslavíme 
25 let naší samostatnosti a 730 od založení obce. 
Těšit se můžete například na Kabát Revival Live 
a  na noční DJ party. Skvělý program bude ale za-
jištěn po celý den už od 14:00. Novinkou zde bude 
zmrzlina a ledové nápoje, vratné kelímky s po-
tiskem obce aj. Na přípravy padlo spoustu našeho 
volného času a tak věřím, že si tento den společně 
užijeme. 
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Ing. Michal DRESLER
Váš starosta

Srdečně vás na tuto akci zvu, plakát s časovým har-
monogramem naleznete na posledních stránkách 
tohoto vydání.
V létě plánujeme také sérii čtyř letních kin u 
„Stovky“, na kterou se velmi těším a doufám, že se 
tam také potkáme. 

Dovolím si připomenout ještě pár praktických 
informací. Do 31. 5. 2023 byly splatné poplat-
ky za odpady a za psy. Lehce se stane, že na tyto 
poplatky, které se platí jen jednou ročně, člověk 
zapomene. V hotovosti můžete platit v pondělí a 
středu na obecním úřadě. V případě platby převo-
dem můžete využít svůj variabilní symbol. Ten je 
stejný jako loni. Pokud jej nevíte, můžete nám za-
volat nebo napsat na e-mail a my vám jej sdělíme. 
Nedávno se bohužel v naší obci stala nešťastná 
událost. Obyvatelům Kujav se ztratili dva velcí bílí 
psi. Majitelé psů se je usilovně snažili najít. Byli 
nakonec nalezeni za zvláštních okolností v areálu 
bývalého kravína, bohužel oba mrtví. Pokud máte 
informaci, která by vedla k dopadení pachatele, 
obraťte se prosím na Policii ČR, která tento trestný 
čin vyšetřuje. 

Abych nekončil úplně pesimisticky, chtěl bych 
vám popřát pohodové letní měsíce. Užijte si léto 
a odpočiňte si, ať už na dovolené, nebo při práci či 
pobytu doma a na zahradě!

SLOVO STAROSTY
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UDÁLO SE NA ÚŘADĚ
ZPRÁVA O ČINNOSTI ZA OBDOBÍ 2/2023 - 5/2023
ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA
Od posledního vydání zpravodaje se v naší obci us-
kutečnily dvě zasedání zastupitelstva.  27. února 
2023 se uskutečnilo III. zasedání, na jehož programu 
bylo hned 23 bodů. Čtvrté zasedání se uskutečnilo 
10. 5. 2023. 
Zastupitelstvo schválilo nebo vzalo na vědomí 4 
změny rozpočtu, která spočívaly ve vyúčtování do-
tací na volby, navýšení výdajů na opravu odpadů v 
Mateřské škole nebo na projekt na rekonstrukci 
chodníku. Rozpočet byl navýšen také o dar Charitě 
Odry ve výši 1 000 Kč na provoz pečovatelské služby 
v naší obci, dále také o výdaje na zapojení digitál-
ní úřední desky, na rekonstrukci obecního úřadu a 
technický dozor, na rekonstrukci zasedací místnos-
ti, na pořízení nových internetových stránek, na re-
konstrukci shnilého přístřešku u kulturního domu, 
na nákup vratných kelímků aj. Do příjmů jsme navíc 
zapojili dary např. na Den obce, přeplatky za elek-
trickou energii, vyšší výnosy z daní atd. Všechna roz-
počtová opatření jsou k dispozici na úřední desce. 
Celkový rozpočet je plánován jako schodkový ve výši 
13 988 100 Kč, zejména z důvodu nákladných rekon-
strukcí OÚ a mostu na dolním konci. 
Ne všechny položky na výdajové stránce však již byly 
realizovány. Čeká nás například oprava přístřešku 
nad vchodem do sklepa kulturního domu. Zjistilo se 
totiž, že byl vystavěn neodborně a je celý shnilý. Voda 
skrze něj zatéká do zdiva. Rekonstrukce budovy OÚ 
a ZŠ začne o letních prázdninách, výdaje s tímto 
spojené ještě však nebyly uplatněny. S ohledem na 
zákaz výroby jednorázových plastů chystáme na Den 
obce nově vratné kelímky pro opakované použití. 
Téměř zcela svépomocí, silami zaměstnanců obce 
a zastupitelů se podařilo zrekonstruovat zasedací 
místnost a vytvořit tak příjemné místo pro setkávání 
občanů i spolků a pro oficiální jednání obce. Po 
malých problémech se nakonec podařilo zprovoznit 
před obecním úřadem také digitální úřední desku, 
která byla za symbolickou cenu pořízena z projektu. 
Zastupitelstvo také schválilo účetní závěrku Základní 
a Mateřské školy a její výsledek hospodaření, který 
činil ztrátu ve výši 86 050 Kč. 
Abychom měli větší šance při získání dotace na re-
konstrukci budovy obecního úřadu, zadministroval 
starosta veřejnou zakázku a společně s komisí vybral 
zhotovitele stavby. Zastupitelstvo obce tak schválilo 
výsledek výběrového řízení a smlouvu o dílo s vítěz-
nou společností TOKAMA stavební s.r.o. Z neoficiální 
zprávy již nyní bohužel víme, že Ministerstvo financí 

náš projekt zařadilo mezi nepodpořené náhrad-
níky. Třeba se ještě stane zázrak a dotaci ve výši 
4,4 mil. Kč obdržíme. Bohužel jsme také nenašli 
vhodnou dotaci na rekonstrukci mostu na dolním 
konci obce. Letos poprvé dotace vypsali tak, že 
rekonstrukce mostu může být součástí rozsáhle-
jší rekonstrukce komunikace po celé ulici. My 
však máme projekt pouze na rekonstrukci mostu. 
Snad se tedy najde vhodný dotační titul na podzim 
tohoto roku, kdy se mají vypisovat tituly nové. 
Pokud by se tak nestalo a rekonstruovali bychom 
jen ze svých naspořených prostředků, mohlo by 
to znamenat určité omezení dalšího rozvoje obce. 

Společnost OZO Ostrava již na sklonku roku avi-
zovala navýšení cen o míru inflace. Jak jsem vás 
již informoval, na výši poplatku za odpad za rok 
2023 to nebude mít vliv. Nové ceny však muselo 
v rámci dodatku ke smlouvě schválit zastupitel-
stvo obce. Ceny byly určeny v souladu s veřejnou 
zakázkou a podepsanou smlouvou. 

Zastupitelstvo také schválilo výpověď smlouvy o 
dílo se společností ZEMSPOL STUDÉNKA, která v 
obci zajišťovala zimní údržbu místních komuni-
kací. V zimním období ale společnost nebyla flexi-
bilní a naši obec obsluhovala až jako poslední. 
Několikrát ani nedojela a sníh z obecních cest 
museli odhrnovat naši zaměstnanci. Společnost 
navíc zvýšila ceny svých služeb o více než 100 %.
Byly také schváleny tři záměry pronájmu, výpůj- 
čky sálu v Kulturním domě za účelem schůzí rady 
Senior klubu, cvičení v sále pro občany Kujav a  
tréninku dětí nebo pohybových aktivit pro mat-
ky a děti. Byl také schválen záměr pronájmu na 
pobočku nové pošty PARTNER, která bude tuto 
pobočku provozovat na stejné adrese, avšak v 
menších prostorách. Důvodem bylo požadované 
snížení nájmu nového provozovatele. Na závěr byl 
schválen také záměr prodeje části pozemku u č. 
p. 100. Žadatel se o pozemek již nyní stará a slouží 
mu jako zahrada. Všechny dlouhodobé dispozice 
s majetkem obce musí být takto schvalovány a 
občané se k těmto záměrům mohou vyjádřit. 
Zastupitelé na svém III. zasedání také aktualizo- 
vali Program rozvoje obce Kujavy na období let 
2021-2027. Aktuální verze včetně plánovaných 
aktivit je k dispozici na internetových stránkách 
obce. Pár projektů zde bylo přidáno. Hlavně se 
však s ohledem na míru inflace navyšovaly ceny 
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VÝSLEDKY VOLBY PREZIDENTA ČR

jednotlivých aktivit a aktualizovaly roky realizace.
Obec také přebrala do svého majetku vyřazené 
notebooky a monitory ze Základní a Mateřské ško-
ly, které jsou sice starší, ale pro některé účely ještě 
poslouží. Dále se také vyřadil obecní majetek i ma-
jetek ze Základní a Mateřské školy. Obec také přija-
la darem žlutou skluzavku od TJ Sokol Kujavy.
Zastupitelstvo na svém zasedání také zamítlo, aby 
poštu PARTNER provozovala obec. Hlavním důvo-
dem byl nedostatek jak personálu, tak i prostor pro 
umístění pobočky na OÚ. 
Obec je akcionářem společnosti ASOMPO, zas-
tupitelstvo proto pověřilo starostu obce k zastu-
pování na valných hromadách. Zastupitelstvo také 
přenechalo pravomoc starostovi obce ke zveřej-
ňování záměrů výpůjčky či pronájmu kulturního 
domu. Jedná se o krok, který zejména při vyšší 
vytíženosti sálu může pomoci k rychlejšímu sep-
sání smlouvy (nebude již nutné čekat na schválení 
zastupitelstvem).
Byla schválena aktualizovaná smlouva se 
společností EKO-KOM a byly vzaty na vědomí pro-
tokoly o kontrolách obce a Základní a Mateřské 
školy. 
V uplynulém období jsme také oslovili Správu silnic 
ohledně dvou požadavků. Správa silnici spravuje v 
naší obci celou hlavní silnici. Určitě jste si všim-
li, že je plná defektů, které se čas od času lokálně 
opravovaly. Vyzvali jsme Správu silnic k odstranění 
těchto závad, například u obchodu Hruška, kde 
byla díra už opravdu hluboká. Skvělou zprávou je, 
že Správa silnic na tuto výzvu reagovala a nabídla 

společné setkání přímo v Kujavách. Snad se tedy 
bude něco dít. Správě silnic jsme také zaslali poža-
davek na změnu značení na hlavní silnici a obměnu 
značek. Tento požadavek má zvýšit bezpečnost 
kolem autobusových zastávek. Zatím však nemáme 
zpětnou vazbu. Na oplátku jsme také my obdrže-
li ze Správy silnic výzvy k odstranění nedostatků. 
Vítací tabule při vjezdu do obce je v rozporu se 
zákonem umístěna příliš blízko komunikace (mimo 
zastavěné území obce by měla být až 15 m od stře-
du vozovky). Zastávka na Bílovec a některé sjezdy 
jsou podle nich zcela nevyhovující. Tohle vše zjistili 
při bezpečnostním auditu, který u nás, jako v jed-
né z prvních obcí, realizovali. Věřím, že se dohod-
neme a nebudeme muset výše zmíněné záležitosti 
odstraňovat. 
Vyzvali jsme také Lesy ČR, které vlastní pozemky 
při Děrenském potoku, ke kácení uschlých stromů v 
jejich vlastnictví, které ohrožují bezpečnost našich 
občanů a jejich majetku. Podél potoka se nachází 
také spousta stromů s korunou obrostlou jmelím. 
Zástupci Lesů ČR se do Kujav vydali a slíbili, že 
na podzim tohoto roku provedou kompletní údrž-
bu stromů u toku potoka. Zároveň na naši výzvu 
odstranili dřeviny, které ponechali v létě v korytě u 
bývalého JZD.
Na konci dubna Michal Dresler a Andrea Cahel 
dokončili akreditovaný kurz MV ČR - Zastupitel v 
kurzu. Tento kurz je provedl všemi oblastmi samo-
správ a po jeho úspěšném absolvování získali cer-
tifikát. 

Nadměrný zájem byl v sobotu 13. května o velkoobjemové kontejnery. Pracovníci obce už dva týdny dopře-
du vyklízeli a probírali obecní prostory, škola uspořádala den předem brigádu a udělala pořádek na půdě 
školy a v sále. Odpadu z naší strany tedy bylo dost. Abychom vše v poklidu zvládli, byli zaměstnanci obce 
paní Ďurišová a pan Talmač povoláni do práce i tuto sobotu. Aby se dlouhá kolona aut alespoň trochu 
zmírnila, pomáhali jsme občanům rychle vyklízet jejich vozíky. Limitoval nás totiž také čas od 11:30 do 
14:00, zaměstnanci OZO Ostrava nemohli zůstat ani o minutu déle. Nakonec jsme to ale zvládli ke spoko-
jenosti všech. 
Zaměstnancům a případným pomocníkům z řad občanů děkuji za jejich důležitou pomoc. Byl to náročný 
den. Oceňuji, že se ke kontejnerům dostavili opravdu pouze občané naší obce a že dováželi pouze to, co 
bylo umožněno. Většina z občanů se také chovala ukázněně a zařadila se vždy do fronty aut na hlavní 
silnici. 
Myslím, že jsme nakonec celou akci zvládli dobře. Omlouvám se všem, kteří čekali dlouho v koloně, 
ale zájem byl opravdu velký. Už teď si můžete zapsat termín dalšího svozu, je to sobota 21. 10. 2023. 

VELKOOBJEMOVÉ KONTEJNERY



Od 2. 6. 2023
můžete opět využívat služeb 

České pošty v Kujavách 
v nově otevřené pobočce 
v budově mateřské školy.
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Na úvod prezentace sdělili zástupci VRT, že trasa je sta-
novena již několik let a počítá se s ní ve strategických 
dokumentech. Není tedy možné ji změnit. Dílčí úpravy 
VRT však ještě možné měnit lze. 
Po svých zkušenostech se stavbou dálnice kladli 
přítomní občané největší důraz na adekvátní protihlu-
ková opatření. V původním návrhu měla totiž být pro-
tihluková stěna pouze na železničním mostě, což je 
samozřejmě málo. Zástupce Správy železnic po nát-
laku ze strany občanů nabídl pomocnou ruku v tom, že 
by bylo možné na protihlukovou stěnu navázat zemní 
protihlukový val. Pro zapracování tohoto požadavku do 
projektu je však třeba podnětu ze strany vedení obce, 
a tak jsme společně se zastupiteli a dotčenými občany 
sepsali požadavky a hned následující týden je odeslali 
na Správu železnic. 
Zatím nemáme žádnou zpětnou vazbu. Finální pro-
jekt nicméně musí být předložen zastupitelstvu obce. 
Budeme dbát na to, aby byly vaše požadavky vyslyšeny.

V úterý 18. dubna se v zasedací místnosti us-
kutečnila první letošní akce – Veřejné před-
stavení příprav vysokorychlostních tratí (VRT). 

Zájem o tuto přednášku byl velký. Byli jsme také 
první obcí, kde letos představení VRT proběhlo, a 
tak není divu, že se k nám dostavili také občané 
jiných obcí. 
Je moc dobře, že tímto jde Správa železnic jinou 
cestou než Ředitelství silnic a dálnic při výstavbě 
našeho dálničního mostu. Správa železnic 
společně s projektanty představila celý projekt a 
také úsek, který se nás dotkne nejvíce. 
Veškeré informace jsou k dispozici na 
www.spravazeleznic.cz/vrt. 

VYSOKORYCHLOSTNÍ TRAŤ

Michal Dresler

Věděli jste, že pokud budujete sjezd na 
místní komunikaci, je třeba žádat o po-
volení na obecním úřadě? Sjezd má své 

parametry a vyjadřují se k němu také další 
orgány. (V případě sjezdu na hlavní silnici 

se žádá MěÚ Bílovec.)
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Z NAŠÍ ŠKOLY A ŠKOLKY
JARO VE ŠKOLE

Jaro je symbolem nového života, radostí a významných svátků. V naší škole se v tomto období událo 
několik nových, ale také tradičních akcí. Po jarních prázdninách se děti začaly připravovat na vynášení 
Mařeny. Děti ve školce i ve škole si vyrobily Mařeny, které odnesly společně do potoka a poslaly paní Zimu 
daleko za vesnici. Poté nastaly přípravy na Velikonoce. Budovy školy i školky se oblékly do jarních barev 
a děti se těšily na různé akce pořádané nejen školou, ale také rodiči. Rádi jsme si připravili program pro 
naše nejmenší občany na vítání občánků a vystoupili jsme na setkání seniorů pro naše babičky a dědečky.

RECITAČNÍ SOUTĚŽ
Na konci března, Měsíce knihy, nás vyzvali ka-
marádi z Pustějova. Soutěžili jsme všichni v re-
citaci. 
Moc jsme se snažili a v každé třídní kategorii 
jsme obsadili přední místa. Příští rok si změříme 
síly v naší škole, kam jsme kamarády a učitele 
pozvali.

1.  roč.    1. místo               Bruštíková Judita Marie 
2. roč.    2. místo               Vendrinský Michal
3. roč.    1. místo                Tvardek Jan
              3. místo               Bureš Matěj
5. roč.    1. místo                Prák Adam
              2. místo               Pulková Diana

NÁVŠTĚVA PLANETÁRIA
Před Velikonocemi jsme navštívili ostravské 
pletárium. Starší děti už o vesmíru něco ví, tak si 
zde zopakovali učivo prvouky a přírodovědy. Mladší 
děti se mohly něco přiučit. V pohodlných křeslech 
jsme poslouchali přednášku o Slunci, Zemi, pla-
netách, hvězdách a souhvězdích a pozorovali 
hvězdnou oblohu, jak se nad námi ve skutečnosti 
rozprostírá. Pro vysvětlení nám byl puštěn film o 
dětech a vesmíru. Výlet se nám moc líbil.

KERAMICKÁ DÍLNA
Po Velikonocích do školy přijela paní keramička 
a seznámila nás s výrobou různých keramických 
ozdob. Práce s hlínou byla zajímavá. Vyrobili jsme 
si dárečky pro maminky, ale také jsme vyrobili 
ozdoby, které budou překvapením na Dni obce.

Chcete-li 
se pokochat 

keramickými výrobky 
dětí, přijďte na 

Den obce Kujavy!

Hana Micková

Vynášení 
Mařeny (Morany 

nebo Smrtky)
 symbolizuje konec 
zimy a uvítání jara.
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Stejně jako loni i letos jsme přivítali jaro vynášením 
Morany. A nebyli jsme na to sami. Společně se 
školáky jsme písněmi vyháněli zimu. Po cestě se k 
nám připojila spousta rodičů i se svými ratolestmi, 
kteří nás doprovodili. Tímto děkujeme všem, kteří 
nás na této cestě podpořili. 
Jaro není jen obdobím, kdy nám všechno kvete, ale 
je to také doba zápisů nejen do prvních tříd, ale také 
do mateřských škol. Naši předškoláci se ze zápisů 
vraceli nadšení a někteří se už nemohou dočkat, až 
nastoupí do první třídy. Vždyť už jsou připraveni a 
mají přeci i aktovky, pouzdra a svačinové boxy. 
A z našich setkání „Mateřinek“ jsme zjistili, že ani 
v naší mateřské škole nebude nouze o nové děti. 
Nemohli jsme zapomenout ani na naše maminky, 
pro které jsme si s dětmi připravili malou besíd-
ku a kde děti obdarovaly maminky vlastnoručními 
výrobky. 

Dobrodružný zábavně vzdělávací park Šmoulové – 
Magický svět jsme s dětmi a jejich rodiči absolvo-
vali jako školní výlet. Děti zde prožily napínavé do-
brodružství, když zachraňovaly přírodu a společně 
zvítězily nad zákeřným čarodějem Gargamelem. 
Cesta byla sice náročná, ale dobrodružství za to 
stálo. Děti byly okouzleny spoustou barevných 
efektů a odnesly si spoustu zážitků. 

Toto jarní období završíme „Školní akademií“, kde 
společně děti z mateřské i základní školy rodičům 
a všem blízkým předvedou vše, co se naučily. Nám 
nezbývá nic jiného, než se tedy pilně připravovat na 
tento závěrečný program, kde se také rozloučíme 
s našimi předškoláky. Popřejme tedy všem, aby do 
této nové životní etapy vykročili pravou nohou.

Eliška Hradilová

Na velikonoční svátky si děti v družině vyráběly 
kuřátka. Nejvíce se dětem líbilo kuřátko z 
barevných peříček. Děti si také vyzkoušely 
techniku barvení pomocí krepového papíru.

Víte, že do kujavské 
MŠ bylo pro příští rok 
přijato devět nových 

žáčků?

AKTUALITY ZE ŠKOLKY

VELIKONOČNÍ VYRÁBĚNÍ 
V DRUŽINĚ

V březnu ve školní družině proběhla sbírka 
plyšáků pro Psychiatrickou nemocnici v Opavě. 
Vše zajistila paní Andrea Cahel. Nasbírala se 
plná bedna plyšových hraček. Jako poděkování 
jsme obdrželi drobné upomínkové předměty. 
Děkujeme všem za pomoc.

SBÍRKA PLYŠÁKŮ



8       Zpravodaj obce Kujavy / 2023 / 2 

Poslední týden v dubnu jsme se v družině zaměřili na čarodějnice. Každý den v týdnu byl zaměřen na 
nějaký čarodějnický úkol. V pondělí si děti napekly čarodějnické prstíky z perníku. V úterý děti míchaly 
různobarevné lektvary. Ve středu se na školní zahradě plnil úkol v hledání osmi čarodějnic a rozluštění 
tajenky. 

SPOLEK RODIČŮ A PŘÁTEL ŠKOLY
SRPŠ Kujavy v dubnu připravil Jarní hravé odpoledne pro 
všechny milovníky deskových her, origami a zahradničení. 
S dětmi jsme si procvičili jemnou motoriku nad skládan-
kami origami i při tvorbě semínkové bomby. Počasí bylo 
sice mrazivé, ale i tak se našli odvážlivci, kteří v ledovém 
větru ukouleli početnou munici pro naše malé 
zahradníčky. 
Děkujeme Terce Sekulové za vedení origami dílničky a 
všem dárcům za poskytnutá semínka, zejména Ekostatku 
Vorličtí a Vyroste.cz.

SEMÍNKOVÉ BOMBY, tzv. seed bombs vycházejí ze staré japonské techniky přirozeného zemědělství, v 
současné době oblíbené zejména ve městech, kde je součástí tzv. guerillového zahradničení ve veřej-
ném prostoru. Kulička se skládá z kompostu, který semínka vyživuje, jílu, který je chrání před sežráním a 
samozřejmě ze semínek rostlin, které dobře klíčí a ochotně se dále množí samovýsevem, jako jsou např. 
měsíček lékařský, světlice barvířská, brutnák lékařský, jetel inkarnát, hrách setý, pohanka, svazenka, 
hořčice, len, černucha damašská, sléz maurská, slunečnice roční atd. Tyto rostlinky jsou navíc medonos-
né, prospívají tak hmyzu a celkově větší biodiverzitě krajiny. 
Děti si vyrobené koule odnesly domů, několik jsme jich věnovali škole a školce a budeme doufat, že jejich 
květy brzy potěší nejen místní hmyz, ale i každého kolemjdoucího. 

27. 5. také proběhla další akce pro děti -  dobrodružný POHÁDKOVÝ LES v Jílovci. Akci pořádal Myslivecký 
spolek Niva společně se ZŠ Kujavy s podporou našeho spolku.

                    Lenka Šimečková

ČARODĚJNICE V DRUŽINĚ

Ve čtvrtek proběhlo 
vyhodnocení soutěže 
“O nejzajímavějšího 
čarodějnického 
mazlíčka“. V pátek 
se vše završilo při 
dopoledním čarodě-
jnickém vyučování. 

Martina Bruštíková Špidlová

Víte, 
že děti se v tomto školním roce zapojily 

celkem do 7 výtvarných soutěží? 

Barevný podzim
O nejoriginálnější vánoční vločku

Příběh obrazu 2023
Požární ochrana očima dětí
Den Země - Leť, ptáku leť!

Vzduch pro život 2
Malovaná písnička



Rada spolku Senior klub Kujavy uspořádala v sobotu 6. 5. 2023 zájezd na prodejní výstavu Valašská zah-
rada. Jako minule nás vezla řidička Lucie Pribulová, která se vlastně stala naší dvorní řidičkou.
Ráno jsme vyrazili do Rožnova pod Radhoštěm, kde jsme si prošli prodejní výstavu Valašská zahrada. 
Už cestou tam jsme měli jediné přání – aby nezačalo pršet. Bohužel, splnilo se jen částečně. Zhruba po 
hodině po příjezdu začalo drobně mrholit a mrholení se postupně změnilo na hustý déšť. To ovlivnilo i 
nakupování, přesto si každý z trhu odnášel alespoň něco málo z prodávaného sortimentu. Po obědě v Ko-
libě Pod Horů jsme jeli do Kopřivnice, kde jsme si prohlédli Auto-moto-muzeum Oldtimer. Toto muzeum 
je soukromé, v expozici jsou zastoupena auta různých značek z první poloviny minulého století a také 
motorky od počátku dvacátého století po sedmdesátá léta. Myslím, že exponáty zaujaly všechny účastníky 
zájezdu. 
A jak už se stalo zvykem, na zpáteční cestě jsme se zastavili v rekonstruované restauraci U Nádraží ve 
Studénce, kde jsme zájezd završili.

Danuše Glacová

Závěrem bych chtěla všechny, jak členy, tak 
i občany Kujav, pozvat na akci 
II. KUJAVSKÉ ŠTRÚDLOBRANÍ, které se uskuteční 
v sobotu 23. 9. 2023. K poslechu bude hrát opět 
cimbálová muzika Odera. Věříme, že stejně jako 
loni se zúčastní hodně občanů, kteří donesou na 
ukázku a ochutnání své speciální i úplně klasické 
štrúdly. Pomozte nám udržet novou tradici Kujav.
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ZE ŽIVOTA SPOLKŮ
SENIOR KLUB

Víte, 
že II. kujavské štrúdlobraní 

je jen přehlídkou - ukázkou štrúdlů 
a nikoli soutěží?

Myslivecký spolek NIVA Kujavy
Myslivecký spolek NIVA Kujavy vykonává mysliveckou 
činnost v honitbě o rozloze 1250 ha. Honitba se nachází v 
katastrálním území obcí Kujavy, Jílovec a Pohořílky. 
Zde máme 31 posedů a 17 kazatelen, které musíme každým 
rokem opravovat a udržovat v bezpečném stavu.
K péči o zvěř nám slouží 22 zásypů pro pernatou zvěř, ve 
kterých spotřebujeme v přikrmovací sezóně asi 2 tuny 
pšenice. Pro přikrmování spárkaté zvěře nám slouží 24 
krmelců, kam ročně nasypeme cca 4 tuny ječmene a ovsa.

Na fotce je nová kazatelna ve Vrbčí, ta stará už nebyla bez-
pečná.

Radek Matušik



      Tým mladších žáků TJ SOKOL Kujavy odehrál v roce 2023 tyto zápasy:

Datum Domácí Hosté Výsledek
14.4.2023 Kujavy Bernartice 2:5
23.4.2023 Spálov Kujavy 6:1
6.5.2023 Vražné Kujavy 3:3

19.5.2023 Kujavy Suchdol Kontumačně

Čekají nás následující zápasy: (v době uzávěrky zpravodaje nebyly známy výsledky)

Datum Domácí Hosté
24.5.2023 Kunín Kujavy
30.5.2023 Bílovec Kujavy
3.6.2023 Kujavy Žilina
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ZE ŽIVOTA OBCE
UKLIĎME ČESKO V KUJAVÁCH

Letos jsme se pro změnu vydali cestou od úřadu 
na dolní konec Kujav. Pro úklid nám bylo z projektu 
Ukliďme Česko poskytnuto velké množství pytlů a 
rukavic, které byly sběračům k dispozici. K  nejzají-
mavějším nálezům při sbírání odpadků patřila 
například wc mísa nebo technický doklad motoro-
vého  vozidla. :-)

Po několikahodinovém úklidu děti obdržely dobroty 
a diplomy za poctivé uklízení, nejlepším uklízečem 
roku se stal Patrik Dragoun, který si odnesl reflex-
ní tričko akce jako odměnu. Všichni dobrovolníci si 
mohli dát zdarma nápoj v kujavském bufetu a letos 
také sladký nebo slaný dortík.
Těšíme se na příští rok, až si akci opět zopakujeme 
a doufáme, že s celoroční pomocí vás všech bude v 
naší obci odpadků jen a jen ubývat! 

Už 2. ročník akce Ukliďme Kujavy proběhl 1.4. 2023 
v hlavní úklidový den, kdy lidé čistí svá města 
a vesnice po celé republice. Jsme moc rádi, že i 
přes aprílové počasí, které ten den vládlo, se akce 
zúčastnilo přes dvacet občanů, kterým není lhostej-
né, jak to u nás v Kujavách vypadá, pomáhalo i 
spousta dětí. Za to jim patří velký dík! 

Magdalena Cónová

Obecní webové stránky 
prošly proměnou,

kterou můžete zhodnotit na
WWW.KUJAVY.CZ
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JÓGA V KUJAVÁCH

Vilém Laschober, Jarka Grosmanová

Cvičení jógy v Kujavách probíhá, za přímé podpory 
vedení obce, už od září r. 2013, to je celkem 10 let, 
nejprve v prostorách mateřské školy a poslední 3 
roky v kulturním domě. Zúčastňují se ho zájemci z 
Kujav, ale i z okolních obcí. Počet účastníků se po-
hybuje od 10 - 20. Každý rok je to jinak. Pro ročník 
2022/23 je přihlášeno 11 cvičenců. Organizačně 
patříme pod základní organizaci Jóga v denním 
životě Kopřivnice.
Jóga je prastará věda o těle, mysli, vědomí, rov-
nováze, harmonii a jednotě. Zahrnuje tělesná 
cvičení, zvané ásany, dechová cvičení, zvané pra-
najáma, relaxační, uvolňovací cvičení a meditační 
techniky. 
Cvičíme podle systému, který je znám pod náz-
vem Jóga v denním životě. Tento systém je ses-
taven pro každodenní život moderního, pracujícího 
člověka ze starých, tisíciletími ověřených, cvičení 
a technik. Základním principem a metodou tohoto 
systému je cesta od jednoduchého ke složitějšímu. 
Nezačínáme tedy např. stojem na hlavě, který díky 
ochablým svalům na krku může vést k poranění 
krčních obratlů. Naopak, začínáme jednoduchými 
ásanami, které jsou zaměřené na protahování 
svalů a šlach a jejich následným posílením, na 
rozvolnění a rozpohybování kloubů s cílem dostat 
se ze ztuhlosti a strnulosti do ohebnosti, pružno-
sti a flexibility. Téměř všechny ásany mají vliv na 
páteř a posílení svalů kolem ní, což je v dnešní 
době pro člověka velmi potřebné.  Zásadní důleži-
tostí při cvičení ásan  je soulad tělesných pohybů 
s hlubokým dechem, na který jsme téměř úplně 
zapomněli. Neuvědomujeme si dobře nádech ani 

výdech a už vůbec ne přirozenou zádrž po nádechu 
a po výdechu. Je dobré si občas připomenout, že 
první, co jsme v životě udělali, byl nádech a poslední, 
co v životě uděláme, bude výdech. Dech nás provází 
celým životem. Abychom byli zdraví, musíme tedy 
především správně dýchat. Proto nacvičujeme plný 
jógový dech, který má 3 fáze: Nádech do břicha, do 
hrudního koše a nakonec pod klíční kosti. Výdech je 
pak v opačném sledu. Není to žádné tajemství, ale 
normální přirozený dech, se kterým jsme se naro-
dili. Každý novorozenec takto dýchá. 
Po každé ásaně, skupině ásan a po dechových 
cvičeních následuje vědomá relaxace s cílem úplně 
se uvolnit tělesně i psychicky, což zase napomáhá k 
upevnění celkového zdraví. Po tělesných cvičeních, 
ásanách a dechových cvičeních přicházejí na řadu 
koncentrační cvičení a nácvik meditace. To je do-
provázeno jemnějšími rovinami našeho bytí, jako je 
uvědomění si radosti, lásky, laskavosti, vstřícnos-
ti, tolerance, schopností odpouštět apod. Neméně 
důležité je hledat odpovědi na otázky týkající se 
našeho života. Např.: Jaký jsem? Odpovědět na tuto 
otázku upřímně sám sobě není vůbec jednoduché, 
je to ale velice potřebné.

Závěrem je nutné zdůraznit, že jóga a zejména její 
tělesná cvičení jsou z velké části určena jako pre-
vence pro udržení zdraví a správného vývoje osob-
nosti.

Všem čtenářům zpravodaje přejeme hodně lásky a 
spokojenosti.

Obecní webové stránky 
prošly proměnou,

kterou můžete zhodnotit na
WWW.KUJAVY.CZ
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SBÍRKA PLYŠÁKŮ
V polovině března letošního roku proběhla v družině 
naší základní školy sbírka plyšáků pro děti, které 
jsou hospitalizovány na dětském a dorostovém 
oddělení v Psychiatrické nemocnici Opava. 
Zabývají se zde celým spektrem psychiatrické 
péče u dětí a dorostenců ve věku od 5 do 18 let. 
Zdravotnický personál zde dětem pomáhá s léčbou 
různých psychický problémů, například: deprese, 
sebepoškozovací a sebevražedné sklony, vývojové 
poruchy a mentální retardace, taktéž jsou zde vyt-
vořeny režimy pro děti s poruchou příjmu potravy a 
pro děti, které jsou závislé na užívání návykových 
látek. 

Podařilo se nám vybrat mnoho krásných plyšáků, 
které jsme dne 23.03.2023 předali do rukou paní 
Martiny Hypšové, vrchní sestry dětského a doros-
tového oddělení. Paní Hypšová byla velmi ráda, že 
se nám podařilo vybrat takové množství plyšáků a 
taktéž ocenila, že jsme se rozhodli podpořit zrov-
na oddělení, na kterém působí. Plyšáky, sladko-
sti či jiné různé hračky dávají dětem například při 
konání zábavních a kreativních akcí, při soutěžích 
nebo při konání táborů jako odměnu, bohužel však 
nejsou sponzorováni natolik, aby mohli při každé 

akci odměnit každé dítě, a tak se stává, že sestřičky 
nakoupí medaile či jiné drobnosti ze svých vlast-
ních peněz.

Za sebe osobně bych byla ráda, kdybychom toto 
oddělení dlouhodobě touto sbírkou podporovali. 
Chtěla bych tuto sbírku opět zorganizovat během 
podzimních měsíců s tím, že mi paní Hypšová sděli-
la, že by měli ohromnou radost taktéž z různých 
kreativních potřeb (bločky, pastelky, barvy apod.), 
her či jiných hraček, čokoládové medaile děti 
samozřejmě také potěší. 
Děkuji paní Lence Šimečkové za podporu při zor-
ganizování sbírky a taktéž chci poděkovat všem, 
kteří do sbírky přispěli.

Andrea Cahel

BESEDA S PETREM KOMENDOU
V neděli 7. května se v Kulturním domě uskutečnila 
beseda s kujavským rodákem Petrem Komendou. 

Besedu pan Komenda započal vyprávěním o svém 
dětství v Kujavách. Již v útlém věku mu byla bo-
hužel diagnostikována dětská mozková obrna, ke 
které se později přidaly také epileptické záchvaty. 
Pan Komenda vzpomínal s obrovským respektem 
a láskou na své rodiče, kteří se mu velmi věnova-
li a jejichž obětavá péče mu několikrát zachránila 
život. V pubertě mu epileptické záchvaty naštěstí 
ustoupily, a tak se mohl po vzoru své maminky začít 
věnovat sportu. 
Sportovní klub TJ Nola Teplice se mu stal jakousi 
druhou rodinou, když mu oba jeho rodiče zemřeli. 
Zde našel nové zázemí a měl pocit, že opět někam 
patří. Postupem času se pan Komenda stal mis-
trem České republiky Spastic Handicap v hodu 
diskem, třikrát vicemistrem České republiky a pět-
krát bronzovým medailistou v atletice. Své úspěchy 
sbíral v rozmezí let 1999 až 2021. 
V současné době už ale nezávodí, věnuje se své 

rodině. Do Kujav zavítá vždy alespoň jednou ročně, 
aby navštívil staré známé a zavzpomínal na své 
rodiče, kteří jsou pohřbeni na kujavském hřbitově. 

Kudy chodí, všude pan Komenda hrdě zdůrazňuje, 
že je z Kujav, a tak mu bylo ze strany obce darováno 
triko s obecním znakem a nápisem Obec Kujavy.

Michal Dresler
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Michal Dresler

SETKÁNÍ S POSLANKYNÍ PARLAMENTU ČR
Dne 15. února naši obec navštívila poslankyně Par-
lamentu ČR Michaela Šebelová. 
Zavítala k nám proto, aby měli občané možnost 
diskutovat nad nápady na zlepšení našeho kra-
je. Byla to velmi milá a inspirativní návštěva. Paní 
poslankyně byla v minulém volebním období sta-
rostkou Kunčic pod Ondřejníkem, a tak problemati-
ce obcí velmi dobře rozumí.

Její návštěvu v Kujavách jsme zahájili procház-
kou po obci. Paní poslankyni, původním povoláním 
fyzioterapeutku, nejvíce zaujala budova našich 
bývalých lázní, ale i studánka stojící opodál. Za-
jímala se o projekty, které v Kujavách plánujeme, 
např. multifunkční hřiště nebo rekonstrukce budovy 
OÚ. Zcela netypické ji připadalo to, že obecní úřad 
máme ve škole.

V tento den se také v Kujavách zúčastnila jednání 
starostů z krajského předsednictva Sdružení míst-
ních samospráv. Společně jsme řešili problematiku 
redukce poboček České pošty, nový stavební zákon, 
komunitní energetiku nebo například nedostatek 
lékařů. 
Při následné debatě s občany mě překvapilo tvrzení 
paní poslankyně, že zubařů máme v současné době 
více než kdykoliv jindy. Problém je v tom, že nyní 
zubaři obslouží mnohem méně pacientů, než tomu 
bylo dříve. Dále uvedla, že redukce poboček České 
pošty je nezbytným krokem, jinak by poště hrozil 
bankrot. 
Paní poslankyně nám nabídla možnost individuální 
prohlídky Poslanecké sněmovny v Praze. Pokud by 
byl zájem, je možné uspořádat zájezd do Prahy s 
prohlídkou Sněmovny. 

Michal Dresler

JARNÍ SWAP
V neděli 14.05. proběhl jarní swap, který byl spojen se sbírkou oblečení a mnoha dalšího pro Diakonii 
Broumov. Nejen občané obce měli možnost v době od 08:00 do 12:00 přinést do kulturního domu čisté 
použitelné oblečení, různé domácí potřeby, hračky, menší elektrospotřebiče, knihy a doplňky. Anebo jste 
nemuseli přinést nic, ale naopak vám se možná podařilo ulovit krásný kousek oblečení pro sebe nebo pro 
své děti. 
Účast byla hojná a již v 09:30 byl sál naplněn dámským, pánským a dětským oblečením, nádobím a 
hračkami. Oblečení a ostatní zbylé věci jsme následně po dvanácté hodině sbalili a připravili pro odvoz, 
který zajišťuje Diakonie Broumov – toto sociální družstvo oslovilo naši obec během dubna s tím, že jejich 
současná situace není vůbec lehká,  požadavky na materiální pomoc v dnešní nelehké době neustále 
narůstají, a tak téměř všechen materiál, který měli na skladě, již poskytli potřebným.
Děkuji Veronice Mutinové za pomoc při nedělní organizaci akce a taktéž děkuji všem, kteří se zapojili. Rádi 
jsme Diakonii podpořili a věříme, že velké množství věcí, které se nám podařilo nasbírat, udělá mnoha 
lidem radost. Andrea Cahel
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REMÍZEK - kujavské komunitní centrum
Jedním z cílů nového zastupitelstva byla orientace 
na komunitní život a budování dobrých sousedských 
vztahů. Rozhodli jsme se proto vytvořit příjemné 
místo, kde by se občané mohli setkávat, ať už na 
schůzích spolků, obecních akcích, besedách a 
přednáškách, či pro své obchodní nebo soukromé 
účely.
Ze staré zasedací místnosti v prvním patře kul-
turního domu jsme vytvořili komunitní centrum. 
Nazvali jsme jej Remízek, jako místo, které posky-
tuje bezpečí, spojení a výživu mezilidským vztahům, 
podobně jako to dělají remízky pro ptáky a srnky 
v kujavských polích. Stejně jako remízek je i tato 
místnost průchodem, je to průchozí místnost mezi 
chodbou a obecní knihovnou.
Srdcem i mozkem Remízku jsme se staly my dvě 
zastupitelky a jsme velice rády, že jsme našly prak-
tickou pomoc i podporu. 
Naše vize byla zařídit nízkorozpočtově příjemné 
místo pro společné zážitky.
Během pár pracovních víkendů jsme se zaměst-
nanci obce obrousili a natřeli starý nábytek, darem 
jsme pro tento prostor získali sedací soupravu, 
křeslo, odkládací stolky, lampu, nástěnné hodiny, 
koberec, pokojové květiny a hračky. 

Stolky jsme natřeli tabulovou barvou, aby na ně 
mohly děti kreslit křídou a prostor jsme, v souladu 
s jeho názvem, doladili minimalistickými přírodními 
doplňky. Vše nízkonákladově, co čí půda nebo příro-
da nabídla. Nezapomněli jsme ani na děti, pro které 
jsou nachystány hry, pastelky a pár hraček, aby se 
všech akcí a schůzí mohli účastnit i rodiče těch ne-
jmenších.

Moc si vážíme pomoci a energie všech zapojených 
pracantů, největší dík patří paní Ďurišové a panu 
Talmačovi, ale také Pavlu Kowalskému a Davidu 
Tvardkovi za pomoc při natírání a hrubou mužskou 
sílu a řemeslný um, Honzovi Drozdovi za zapůjčená 
umělecká díla a v neposlední řadě panu staros-
tovi za důvěru, ochotu a podporu tohoto projektu. 
Společnou práci jsme si užili a budeme rádi, když 
do Remízku zavítáte na některou z připravovaných 
akcí nebo prostor využijete pro své aktivity. 
Pro občany Kujav je pronájem pro nevýdělečné 
aktivity a schůze zdarma, výjimkou jsou oslavy, ty 
jsou zpoplatněny dle aktuálního ceníku, který je 
dostupný na webu obce.
Vítejte v Remízku!

Magdalena Cónová a Martina Bruštíková Špidlová
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UCTĚNÍ PAMÁTKY PADLÝCH 
Pondělí 8. května patří v celé naši zemi oslavám konce II. 
světové války a uctění památky padlých. 
Po několika letech jsme se v pátek 5. května vydali s 
dětmi ze školní družiny a paní vychovatelkou k pomníku 
našich padlých vojáků. Nejstatnější školáci nesli od školy 
k pomníku těžký věnec a následně ho k pomníku položili. 
Pro děti i pro mne je tato válka už dávnou historií, a tak 
děti obdržely článek o osvobození Kujav, který napsal pan 
Heryán. Měly za úkol si celý článek nahlas přečíst a poté 
odpovědět na nejrůznější otázky. Cílem tohoto úkolu bylo, 
aby se děti dozvěděly něco více o osvobozováni naší obce. 
Doufám, že odpolední vycházka splnila svůj účel a že děti 
doma rodičům alespoň část příběhu převyprávěly.

Věděli jste například, že největší boje se odehrávaly u ku-
javského kostela? 
A že při osvobozování zemřelo sedmnáct sovětských vo-
jáků, čtyřicet německých a dvě ženy? Článek pana Heryá-
na je velmi zajímavý a povedený, a proto jej tematicky 
přinášíme i v tomto vydání zpravodaje. Michal Dresler

Magdalena Cónová a Martina Bruštíková Špidlová
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HISTORICKÉ OKÉNKO

V prvním díle jsem se zmínil o jediném vodním 
mlýnu v Kujavách, a to o vodním mlýnu na č.p.41.
Větrných mlýnů bylo postupem času v Kujavách vy-
budováno pět. Proč takový nepoměr? Vychází to z 
přírodních podmínek. Zatímco vodní zdroje jsou na 
Fulnecku málo vydatné, v úbočí Nízkého Jeseníku a 
horního toku povodí řeky Odry bývají ideální větrné 
podmínky pro stavbu tohoto důmyslného tech-
nického zařízení, sloužícího k obživě lidí. Vzhledem 
k velikosti katastru patřily Kujavy na Kravařsku k 
obcím s největším počtem větrných mlýnů.
Především jsou stavěny tzv. sloupové dřevěné 
mlýny (typ německý). Za č. 22 byl postaven jediný 
zděný větrný mlýn v Kujavách (typ holandský) a 
na louce při hranici s obcí Děrné stál malý mlýnek 
(šrotovník) s kombinovanou konstrukcí zdiva a dře-
va. 
A právě od tohoto mlýnku tento příběh začneme. 

Siegmundův, později Mahrův větřák
Roku 1844 si chtěl Anton Siegmund postavit dřevěný 
větrný mlýn na pozemku svého strýce Antona Pau-
lera, chalupníka na č. 2. Ke stavbě větrného mlýna 
skutečně došlo, chalupnická usedlost však přešla 
roku 1846 do rukou rodiny Mahrovy. Jejími majiteli 
byli od roku 1846 Mates Mahr, od roku 1883 Ferdi-
nand Mahr a od roku 1927 Richard Mahr. Dřevěný 
sloupový větřák, který byl podle Berichtu ještě v 
roce 1875 v živnostenském provozu, byl roku 1878 
prodán a převezen do Děrného. V roce 1914 postavil 
majitel chalupy na č.2, Ferdinand Mahr, malý šroto-
vací větrný mlýnek. Postavil jej na místě bývalého 
dřevěného mlýna. Mlýnek byl zvláštní konstrukce. 
Spodní zděná část měla půdorys obdélníku 
s půlkruhovým ukončením jedné kratší strany. 
Celková délka objektu byla pouhých 6,8 m a šířka 
3,1 m. Kruhová podezdívka větřáku byla jen 2,4 m 
vysoká. Na ní stál válcový kabát vlastního mlýna, 
ukončen nahoře nízkou kuželovitou střechou. V té 
byla zasunuta hřídel se čtyřmi křídly. Celková výška 
mlýna činila 5,2m. K větřáku byla na závětrné straně 
přistavěna dřevěná kolnička s 1,6 m vysokou zdě-
nou podezdívkou. Sloužila pro uskladnění nářadí, 
ale i jako přístřešek pro mlynáře v nepřízni počasí. 
K zániku větřáku přispěla smrt mlynáře Ferdinanda 
Mahra (+1927) a jeho manželky Anny (+1938). 

Jejich syn Richard (*1888) bydlel v Bohumíně a o 
majetek zájem neměl. V roce 1958 se již větřák roz-
padal a v roce 1960 z něj zbyla jen hromada kamení. 
Podle kujavské obecní kroniky byl však v plném 
provozu ještě v roce 1923. Lze jej vidět na mnoha 
fotografiích.

Michelův větřák
Byl to opět dřevěný větřák postavený po levé straně 
silnice z Kujav do Pohořílek. Na speciální mapě je 
zakreslen v trati „Kamenná horka“. O tomto mlýně 
máme jen málo přímých zpráv. Patřil k selskému 
gruntu na č. 108. Tento grunt vlastnili v roce 1829 
Josef Michel s manželkou Apolonií, v roce 1859 
Franz Michel st. s manželkou Rosalií, od roku 1886 
Franz Michel ml. s manželkou Marií a od roku 1929 
Franz Michel nejmladší s manželkou Marií, rozenou 
Schorzovou. Ke stavbě větřáku došlo zřejmě za Jo-
sefa Michela, a to kolem roku 1859. Z rozboru zpráv 
v Berichtu vyplývá, že Michelův větřák byl selský 
mlýn, který mlel v roce 1875 bez živnostenského 
oprávnění, jen pro vlastní potřebu. Mlýn zanikl v 
roce 1919, kdy byl zbořen a odklizen. Fotografie se 
nedochovala.

Münsterův větřák
Tento větřák stával vlevo při cestě z Kujav v zatáčce 
na Pustějov. Patřil od roku 1872 k usedlosti na č. 80 
rodiny Münsterové, později Freislerové. Stával na 
malém návrší v nadmořské výšce 250 m, od kostela 
byl vzdálen asi 600 metrů .
Nevíme, kdo větřák postavil, ale ze zápisů je zřej-
mé, že majitelkou usedlosti č. 80 byla v roce 1874 
Františka Freislerová, s níž pak byl až do roku 1889 
spolumajitelem její manžel Karel Staffe.
V roce 1875 byl mlýn v provozu. V letech 1876-
1878 zde mlel nájemný mlynář Franz Brossmann 
s manželkou Annou. V roce 1879 koupil mlýn Jan 
Sahlinger, který větřák přestěhoval na jaře 1880 do 
Bernartic. Odtud existuje obrázek tohoto původně 
kujavského mlýna.

VODNÍ A VĚTRNÉ MLÝNY V KUJAVÁCH 2. díl



Osvobození obce Kujavy v roce 1945

Fašisté se stáhli do usedlosti na č. 19, kde si zřídili kulometné hnízdo. Ale šíleně odvážní sovětští vojáci 
asi po půlhodinové přestřelce tuto usedlost, za pomoci letadel, dobyli a hnali utíkající Němce směrem k 
Hladkým Životicím, kde byli zaskočeni a zajati. Němečtí vojáci ustupovali polními cestami na Hladké Živo-
tice a Stachovice v cílovém směru na Suchdol. V 7 hodin ráno, kdy po krutých bojích o každou píď’, vyhnala 
slavná Rudá armáda fašistická vojska z obce Kujavy. 
Obec byla až na jihovýchodní část osvobozena. Dělostřeleckou a minometnou palbou bylo zničeno šest 
domů, sedm chlévů a čtyři stodoly. V obci při osvobozování sehrály svoji úlohu i tanky, jeden německý 
byl zneškodněn v prostoru kostela a jeden sovětský u jmenované Pohořílské skalky na silnici mezi Po-
hořílkami a Kujavami. Padlo zde sedmnáct sovětských vojáků, čtyřicet německých a dvě ženy německé 
národnosti. Byly jimi Leipertová střelbou z pušky a Bienertová střepinou granátu. Padli, abychom my 
mohli žít. Abychom mohli žít v českých Kujavách. 
Tímto okamžikem přestala existovat německá vesnice Klantendorf. Ve večerních hodinách většina 
německých vojáků obec Kujavy opustila. 
Osvobození obce za druhé světové války připomíná památník umístěný na křižovatce Bílovec/ Fulnek. 
Tento památník byl původně věnován památce padlých a pohřešovaných synů z první světové války, jenž 
byl vysvěcen v roce 1922. Po druhé světové válce byl pomník poničen.
Po osvobození naší drahé vlasti bylo zapotřebí rychlé a účinné akce k osídlení českého pohraničí, ve 
kterém do osvobození vládli Němci. A tak jako jinde, i v obci Kujavy se začalo s osidlováním. Byly utvořeny 
Národní výbory a v obcích, kde nebylo dostatek českých starousedlíků, byly jmenovány správní komise. 
Tak byla utvořena i Správní komise v Kujavách. V Kujavách se této práce ujal pan Josef Blaheta z Jílovce, 
předseda Místního národního výboru v Jílovci. Jemu pak neúnavně pomáhal pan Ladislav Hořínek, který 
byl jmenován správním komisařem pro obec Kujavy.

U silnice Kujavy-Pustějov došlo k tankové bitvě, po níž zůsta-
lo na bojišti pět německých a tři sovětské tanky. První rudo-
armějci vstoupili do obce Kujavy již kolem čtvrté hodiny ranní 
ve čtvrtek 3. května 1945. Postup byl zahájen ze směrů od 
Pustějova, Bílova a Pohořílek. Dělostřelectvo Rudé armády 
ostřelovalo obec z návrší zvaného Pohořílská skalka. Zejmé-
na prostor kolem kostela, na němž byla německá pozoro-
vatelna. Bleskovým postupem směrem od Bílovce hnala tak 
zvanou „neporazitelnou armádu“ kolem kujavského kostela, 
který po lítém boji dobyla a vyčistila. Potom se boj rozpoutal 
znovu v lesíku pod kostelem. 
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Jaromír Heryán

Skica Münsterova větřáku převezeného do Bernartic Mahrův větrný mlýnek
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MŮŽE SE VÁM HODIT
Převážná většina obyvatel České republiky je 
zásobována pitnou vodou z veřejných vodovodních 
sítí, ale z důvodů neustále se zvyšujících nákladů, 
spojených s odběrem a využíváním vody z veřej-
ných sítí, se vhodnou alternativou pitné vody stává 
vlastní studna. 
Kvalita studniční vody se může během zimního ob-
dobí rapidně zhoršit. Možných příčin je několik, ale 
za nejdůležitější lze považovat tání sněhu, vyšší 
srážkovou aktivitu, dále lze zmínit přítomnost na-
padaného listí, výskyt drobných živočichů a jiného 
organického materiálu. Neméně důležitým as-
pektem je i umístění studny na pozemku, zejmé-
na pokud se v její blízkosti nacházejí žumpa, chov 
hospodářských zvířat nebo např. hnojená pole.

Využívání vlastního zdroje pitné vody se může zdát 
snadné a bezproblémové, ale hlavní úskalí spočívá 
v kvalitě vody. Člověku se může voda jevit vzhle-
dově čirá a chutná, avšak i přesto může být závad-
ná, neboť zejména chemické a mikrobiologické 
znečištění nejsme svými smysly schopni rozeznat. 
I když kontrola kvality vody ve studni není povinná, 
je důležité si uvědomit, že voda může obsahovat 
celou řadu nežádoucích látek (bakterie, těžké kovy, 
pesticidy, atd.), s negativním účinkem na lidský or-
ganismus. 
Je proto vhodné provádět kontrolu alespoň jednou 
ročně, pro ochranu nejen svého zdraví, ale i zdraví 
celé rodiny. 

Laboratorní rozbor pitné vody, dle vyhlášky 
č. 252/2004 Sb., smí provádět pouze akreditovaná 
laboratoř. Zde jsou některé z nich:

Ostravské vodárny a kanalizace, a. s. 
Nádražní 3114/28, 
70200 Moravská Ostrava
848 100 700,
info@ovak.cz
LABTECH s.r.o.
Rudé Armády 637, 
739 21 Paskov
595 533 801,
info@labtech.eu
Laboratoř M O R A V A s.r.o.
Oderská 456, Butovice
742 13 Studénka
556 400 333,
info@laborator-morava.cz

Michal Dresler

Jaro – období, kdy je dobré zjistit kvalitu vody ve studni

Cyklisté začínají využívat stále se zlepšujícího počasí a vyráží na své první jarní vyjížďky. Každý cyklista 
by však měl pamatovat na to, že před první vyjížďkou by si měl jízdní kolo řádně zkontrolovat. 
Samozřejmostí by měla být povinná výbava jízdního kola. 

Povinnou výbavu jízdního kola tvoří:
přední odrazka bílé barvy, zadní odrazka červené barvy, dvě na sobě nezávislé brzdy, oranžové odrazky 
ve výpletu kol, oranžové odrazky na obou stranách pedálů

Jízdní kolo doplňujeme také o světlomet s bílým světlem, zadní svítilnu červené barvy, a to zejména za 
snížené viditelnosti, tedy pokud vyjíždíme časně z rána, k večeru, za mlhy nebo deště. Při snížené viditel-
nosti je vhodné použít také reflexní prvky. 
Mladší cyklisté by neměli zapomínat na povinnost užívat za jízdy ochrannou přilbu. Tuto povinnost ukládá 
cyklistům do 18 let zákon. Přesto, i pokud jste starší, používejte při jízdě ochrannou přilbu, může Vám 
zachránit život. 

nprap. Karla Špaltová

PŘIPOMENUTÍ CYKLISTŮM
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Michal Dresler

nprap. Karla Špaltová

ZAHRADNÍ INSPIRACE
Máme pro vás pár tipů, co dělat s posekanou trávou či shrabaným listím. Možná už jste slyšeli o zahrad-
ničení bez rytí (no-dig gardening). Jedná se o techniku, která půdu při zahradničení obohacuje, oproti rytí, 
které sice půdu kypří, nicméně přispívá také k její erozi, vysušování a zpřetrhání vazeb mezi mikroorga-
nismy v různých vrstvách půdy. 

Pro založení záhonu bez použití rýče budete potřebovat papírový karton, ideálně bez potisku, zbavený 
izolep, špon apod. Ideální jsou ty z velkých krabic, které bývají i hrubší, ideálně z elektra, nábytku nebo 
cyklo obchodů, kde se jich rádi zbaví za odvoz. V dnešní době eshopů nemá většina domácností o papírové 
krabice nouzi, k dostání jsou také zdarma ve všech supermarketech. Dále je třeba posečené trávy nebo 
slámy, kompostu (na který lze posečenou trávu také dávat) a hnoje, který vám místní chovatelé jistě rádi 
věnují, aby s ním neměli práci a starosti s jeho ekologickou likvidací.

Záhon si lze představit jako jídlo zvané lasagne - vrstvíme na sebe karton- překrýváme okraje, aby 
nevznikaly mezery, pak sypeme hnůj, kompost, listí (krom listí z ořešáku, které obsahuje látky tlumící 
růst ostatních rostlin) a posečenou trávu, případně i vykopané drny umístěné trávou dolů, ve vrstvě cca 
30ti cm, sázet lze okamžitě, nebo si  takto lze záhon připravit na podzim pro jarní výsadbu či výsev. Karton 
je však také možné využít jako alternativu geotextilie a sadit do děr v něm. Je to nízkonákladové a eko-
logické, karton časem zmizí a záhon je pak potřeba vyplít, plevelu je však mnohem méně.
I tato technika má své nevýhody: pod kartonem se může dobře dařit slimákům. Její výhodou je nicméně 
obohacení půdy, její ochrana před výkyvy teplot, před větrem a odplavením během dešťů, ochrana půd-
ního mikrobiomu, který svými vazbami komunikuje v mnoha půdních vrstvách a rytím jsou tato jemná 
vlákna narušena.

Pro toho, kdo chce uchopit využití posekané trávy ještě z jiného úhlu pohledu, nabízíme inspiraci, jak 
sekat, respektive nesekat a chápat tzv. plevel jako pastvu pro včely a motýly.
Sekat, či nesekat? Pokud jste milovníky zvuku sekačky a tato činnost je pro vás zdrojem relaxu a rados-
ti, pak směle do práce. Pokud si však svůj den umíte představit i jinak, nabízíme několik alternativních 
způsobů péče o trávník. Seč na krátko v letních parnech snižuje schopnost trávníku udržet v sobě vlh-
kost, je prašný, vysychá, hmyzu mnoho úkrytu neposkytne, oku také příliš nelahodí. Použití sekačky také 
znamená úplnou apokalypsu pro hmyz, bez kterého se zdravá zahrada neobejde. Lze zvolit kompromis, 
romanticky založení zahradníci mohou sáhnout po kose, která trávu a vše živé nešrotuje jako sekačka. Je 
také možné sekat mozaikovitě, tedy nechávat vždy alespoň kousek pro bezpečný úkryt živočichů, a takto 
místa sekání během sezóny měnit, či některé místa nechat žít svým životem, zejména v obdobích sucha. 

Místo trávníků můžeme zakládat luční medonosné pásy, které přispívají k větší biodiverzitě a zdraví celé 
zahrady. Hmyz pro svůj život většinou potřebuje, aby traviny dorostly a dozrály, můžeme tedy provést 
tzv. výběrovou seč, kdy vždy kousek ponecháme tak. Zahrada nám jistě každý takový citlivý krok vrátí v 
množství spokojených opylovačů.

Martina Bruštíková Špidlová
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Kujavy jsou obec s intenzivním zemědělstvím. Pokud chcete do původní přírody, musíte se vydat podél 
Děrenského potoka. Je tam spousta zajímavého k vidění. Od jara se zde vytvářejí koberce sasanky haj-
ní, žlutavé jiskry květů křivatce žlutého, zářivě lesklé květy orseje jarního a první výrůstky česneku 
medvědího, pověstné to lahůdky do pomazánek a zároveň zdroj prvních vitamínů. Zavoní první květy vi-
olky vonné (fialky). Dnes již roztroušeně se vyskytující prvosenka vyšší, lidově zvaná petrklíč, také stále 
odolává civilizačnímu tlaku. Dnes je plně zákonem chráněná a není dovolen ani sběr květů, které byly 
osvědčeným prostředkem při nachlazení. 
Kolem potoka rostou však i jiné zvláštní rostliny. Kromě blatouchů bahenních, které postupně také mizí, 
můžeme najít kostival hlíznatý, česnáček lékařský, barvínek menší (brčál) či nenápadnou pižmovku 
mošusovou. Vzácněji také klokoč zpeřený, z jehož semen se vyráběly růžence, a proto byl kdysi běžně 
vysazován v klášterních zahradách. Jedinou orchidejí rostoucí vzácně podél našeho potoka je bradáček 
vejčitý.
Kujavy jsou v blízkém okolí ojedinělou lokalitou s výskytem árónu východního. Je to rostlina, která si zde 
zaslouží ochranu. Zároveň je však kontroverzní v tom, že je celá, včetně plodů, jedovatá. Nikdy ale nebyla 
zaznamenána smrtelná otrava, což např. při požití bobulí z lodyh brambor ano. Kde roste a jak vypadá? 
Rostlina je dokonale prostudovaná a bylo by to na několik stránek textu, vezmeme to ale laicky.
Árón východní byl dříve zařazován s příbuzným druhem, árónem plamatým. Dnes se tyto druh rozlišují 
na základě genetického rozboru, ale podobnost a vlastnosti obou druhů jsou téměř shodné. V Kujavách 
roste pouze na jediném místě, a to podél drátěného plotu ve svahu školní zahrady a zasahuje až do 
míst, kde byly donedávna kamenné schody. V předloňském roce byly zrušeny. Z porostu této rostliny se 
pne po stromech břečťan popínavý, rostlina hřbitovů a skalek. 

Árón východní je jednoděložná rostlina z čeledi árónovitých, podobně jako puškvorec nebo kala, známá 
pokojová a svatební květina. Na jaře vyhání ze ztluštělého oddenku šťavnaté tmavě zelené střelovité listy 
s výraznou žilnatinou. V druhé polovině května vykvétá charakteristickým květem, který je velmi zvláštní. 
Jedná se o nepravý květ, kdy je skutečné květenství, tzv. palice, chráněno zelenožlutým listencem, toul-
cem. Vlastním květenstvím je palice, která je shora tvořena nafialovělou tyčinkou, dovnitř květu pak cib-
ulovitou zduřeninou sterilních samčích květů, tvořících jakýsi kartáček. Pokračuje samčím květenstvím 
vytvářejícím pyl a úplně vespod květenstvím samičím. Celé toto uspořádání není náhodné. Při rozkvetení 
se toulec rozvine do nápadného kornoutu. Tvar a barva přiláká malé mušky žijící ve vlhkém pobřežním 
podrostu. Muška musí překonat tyčinky kartáčku ve vrchní části palice. Tím se stane vězněm rostliny, 
protože již není cesty zpět. Až se nasytí nektarem květu, začne hledat cestu zpátky, ta ale bude možná 
až po dokonalém opylení rostliny. Za několik dní od opylení štětinky kartáčku zvadnou a muška se dos-
tane na svobodu. V podzimním období listy zežloutnou a zavadnou. Na pevné stopce se objeví hroznovité 
plodenství jasně červených bobulí. Jsou rovněž jedovaté.

Popsal jsem vám zajímavou rostlinu. Trochu možná i vyděsil, protože roste na školní zahradě. Roste tam 
mnoho desetiletí a ani o ní nevíte. Někdy je to v přírodě jako na silnici. Nebezpečí číhají na každém kroku, 
jen si je neuvědomujeme. Auta jsou běžnou součástí života, rostliny a příroda také, jen prvky přírody jsou 
čím dál větší vzácností. Zachovejme tento porost, stačí jen upozornit děti, že rostlina je u nás vzácná a že 
trhání listů a květů jim může způsobit svědění, citlivým i puchýře na kůži. Rostlina je také léčivá, ale pro 
její omezený výskyt se nevyužívá. Dříve se po uvaření používala i jako potravina při výrobě chleba nebo 
jako tzv. portlandské ságo, ale to už je opravdu jen na doplnění informací. 
Zajděte se na ni podívat a nechte ji růst, zaslouží si to.

ÁRON VÝCHODNÍ (Arum cylindraceum)

Jaromír Heryán
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Elektrospotřebiče jsou součástí našeho každoden-
ního života a jen těžko si jej bez nich dokážeme 
představit. Elektroodpad je tak v současné době 
jedním z nejrychleji rostoucích druhů odpadu. Pro 
zajištění sběru a recyklace již vysloužilých elek-
trozařízení si naše obec vybrala ke spolupráci 
kolektivní systém ASEKOL. 

Elektroodpad obsahuje řadu zdraví škodlivých 
materiálů, a tak díky zajištění správné recyklace 
vysloužilých elektrozařízení přispíváme k ochraně 
životního prostředí. Recyklace navíc umožňuje 
opětovné materiálové využití a patří mezi základ-
ní principy cirkulární ekonomiky. Míra opětovného 
materiálového využití je velmi vysoká a dle jednot-
livých typů výrobků dosahuje až 95 %.

To, jakým rozsahem naše obec přispěla k lepšímu 
životnímu prostředí, se dozvídáme z environ-
mentálního vyúčtování zpracovaného společností 
ASEKOL. Díky zodpovědné recyklaci vznikají úspory 
ve spotřebě elektrické energie, primárních surovin, 
vody, snižuje se okyselování prostředí a produkce 
skleníkových plynů.

Certifikát environmentálního vyúčtování vyčíslu-
je přínos naší obce k ochraně přírody v roce 2022. 

Vyplývá z něj, že díky množství námi odevzdaných 
elektrozařízení jsme uspořili 1,35 MWh elektřiny, 
97,61 litrů ropy, 52,34 m3 vody a 0,31 tun primárních 
surovin. Navíc jsme snížili emise skleníkových 
plynů CO2 ekv. o 0,43 tun, a produkci SO2 ekv. (který 
zapříčiňuje okyselování prostředí) o 5,26 kg.

Každý kus vytříděného elektra se počítá, což doka-
zuje příklad 100 vytříděných notebooků, které us-
poří 10 MWh elektřiny. Takové množství odpovídá 
3leté spotřebě elektřiny rodiny žijící ve standard-
ním bytu. Za 100 kg vytříděných elektrospotřebičů 
se ušetří takové množství ropy, které by stačilo na 
výrobu benzínu pro cestu z Prahy do Paříže. 
Děkujeme všem, kteří pečlivě třídí odpad a přispí-
vají tak k ochraně životního prostředí.

*Environmentální vyúčtování je vypočítáváno po-
mocí studie životního cyklu výrobku (tzv. LCA – Life 
Cycle Assessment), která vypovídá o dopadech 
výroby a recyklace jednotlivých elektrozařízení na 
životní prostředí. Studie zohledňuje všech 6 skupin 
elektrospotřebičů, jejichž zpětný odběr kolektivní 
systém ASEKOL zajišťuje.

Ochrana životního prostředí jako priorita

Michal Dresler

TIPY Z NAŠÍ KNIHOVNY

Tentokrát bezva knížky z naší knihovny doporučují děti!

TIP PRVŇÁČKA 

B. Trelová: PRVNÍ ČTENÍ O ZVÍŘÁTKÁCH
„Knížka se mi líbí, protože má veliká 
písmenka a každé zvířátko má jen 
jednu nebo dvě stránky. Můžu číst 
večer nahlas mamince úplně sama.”

TIP PŘEDŠKOLÁKA

PŘÍBĚHY SLEPČÍ BABIČKY
Ch. Beigel, H. Le Goff: O žirafě, která se nechtěla mýt.
„Knížka má hezké obrázky a srandovní básničky, 
moc se mi líbí.”
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Den obce Kujavy 2023
Už 24. června se uskuteční další ročník Dne 
obce Kujavy. Letos zde oslavíme 25 let naší 
samostatnosti a 730 let od založení Kujav. 
Především díky podpoře společností LS ING, 
ZZS Kujavy, Antee, OZO Ostrava a Asompo 
jsme pro vás mohli přichystat velmi zajímavý 
program. 
Na co se můžete těšit?
Těsně po 14:00 vystoupí děti z naší školy a 
školky.
Na děti naváže mladá energická a velmi 
oblíbená kapela z Novojičínska HOSPODSKÝ 
BORDEL. Zabaví vás hudbou Čechomoru nebo 
Jelena ve své vlastní, originální úpravě.
Nezapomněli jsme ani na děti, a tak pro ně 
bude v 16:30 připraven program plný zábavy. 
Do Kujav již podruhé zavítají Myška Klárka a 
Veverka Terka z Divadélka ENTENTÝKY. Svým 
humorným a neotřelým vystoupením zabaví 
děti i dospělé. Odpolední program uzavřou 
oderské CÉRKY, které měly úspěch už při svém 
vánočním koncertě v kujavském kostele. Hrají 
a zpívají převážně lidové písně z Valašska. Pro 
tuto příležitost si připravily pásmo písní k ra-
dosti i do skoku pod vedením primášky Marie 
Klézlové.
Zhruba od 19:30 budete mít možnost si pos-
lechnout začínající a velmi nadějnou čtyřčlen-
nou kapelu ENDORFINY ze Šternberku, která 

hraje pouze své vlastní písně převážně 
pop-rockového žánru, jako například kapely 
Mirai nebo Mandrage. 
Největší show pak nastane okolo 21:00, kdy se 
nám v Kujavách představí revivalová kape-
la KABÁT. „Prezentovat se jako REVIVAL pro 
nás znamená vypadat jako KABÁT, hrát jako 
KABÁT s nástroji, jaké má KABÁT,“ říká kape-
la. Nechte se strhnout hity této rockmetalové 
kapely, které určitě velmi dobře znáte!
Na samotný závěr programu si společně uži-
jeme DJ Toma Hanzla, který nás koneckonců 
bude provázet celým dnem jako moderátor. 
Na svém kontě má 18leté zkušenosti z rádia a 
více než 1000 odehraných akcí. 

Mimo hlavní program bude zajištěna další do-
provodná zábava: skákací hrad a vodní fotbal, 
stánky kujavských prodejců, celodenní hra pro 
děti, prohlídka záchranné techniky, malování 
na obličej pro děti i zábava s maskotem Mi-
moněm. Občerstvení tentokrát zajišťuje SDH 
Kujavy. Nově se můžete těšit také na stánek 
se zmrzlinou, ledovou tříští a ledovou kávou. 
Pro prvních 100 návštěvníků budou k dispozici 
zdarma tašky na tříděný odpad. 

Novinkou letošního dne obce
budou speciálně kujavské 

recyklovatelné kelímky, které si 
můžete odnést na památku.
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DENOBCE 
Srdečně Vás zveme na oslavy 25 let osamostatnění a 730 let založení obce!             

14:00     Zahájení oslav výročí obce
14:10     VYSTOUPENÍ DĚTÍ ze ZŠ a MŠ Kujavy
15:00     Kapela HOSPODSKÝ BORDEL
16:30     Myška Klárka a Veverka Terka 
             (Divadélko Ententýky)
18:00     CM CÉRKY (Oderská chasa)
19:00     Vyhodnocení celodenní soutěže
19:30     Kapela ENDORFINY
21:00     KABÁT REVIVAL
22:00     DJ TOM HANZL

Doprovodný program:
• Skákací hrad a vodní fotbal
• Stánky kujavských prodejců
• Celodenní hra pro děti
• Prohlídka záchranné techniky
• Malování na obličej
• Zábava s maskotem Mimoněm 
   a další..
• Občerstvení zajišťuje SDH Kujavy
 

24. 6. 2023 

Areál TJ SOKOL

Partneři akce:
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Kontakty a informace
OBECNÍ ÚŘAD KUJAVY   Kujavy 86, 742 45 Kujavy
       
       556 740 023               obec@kujavy.cz, podatelna@kujavy.cz
       9388020227/0100             www.kujavy.cz            www.facebook.com/kujavy/    
Úřední doba obecního úřadu:
Pondělí, středa: 8:00 - 12:00, 13:00 - 17:00
Pokud vám úřední hodiny nevyhovují, zavolejte na 556 740 023 a domluvte si schůzku na konkrétní den a hodinu.
Jarmila Kmecová, referent a ekonom
       obec@kujavy.cz                              556 740 023
Šárka Ďurišová, Michal Talmač, techničtí pracovníci

ZASTUPITELSTVO OBCE KUJAVY

Ing. Michal Dresler, starosta
       starosta@kujavy.cz
       556 720 296, 732 454 095

Ing. Pavel Kowalski, místostarosta

Zastupitelé: 
Mgr. et Mgr. Martina Bruštíková Špidlová
Andrea Cahel, DiS.
MgA. Magdalena Cónová
MVDr. Veronika Mutinová
Marián Vorel

Členové kontrolního výboru
Marián Vorel, předseda
Mgr. et Mgr. Martina Bruštíková 
Špidlová
David Tvardek 

Členové finančního výboru
Andrea Cahel, DiS., předsedkyně
MVDr. Veronika Mutinová
MgA. Magdalena Cónová 

POŠTA         Kujavy 151, 742 45 
Pondělí: 13:30 - 16:00
Úterý: 8:00 - 10:30
Středa: 13:30 - 16:00
Čtvrtek 8:00 - 10:30
Pátek: 13:30 - 16:00

OBECNÍ KNIHOVNA, Kujavy 200, 742 45 
      www.kujavy.cz/cs/obcan/vzdelavani/obecni-knihovna
Pondělí: 15:30 - 16:30
Drahomíra Lyčková, knihovnice
       knihovnakujavy@seznam.cz

OBCHOD Hruška, Kujavy 139, 742 45 
       704 849 691
Pondělí - pátek: 7:00 - 17:00
Sobota: 7:00 - 11:00
Neděle: 8:00 - 10:00

ZÁKLADNÍ ŠKOLA, Kujavy 86, 742 45  
       skola@zskujavy.cz, lenka.simeckova@zskujavy.cz 
       ZŠ a MŠ Kujavy,          www.zskujavy.cz
Mgr. Hana Micková, ředitelka
       556 720 297
MATEŘSKÁ ŠKOLA, Kujavy 151, 742 45  
       jana.vankova@zskujavy.cz    
Jana Vaňková, vedoucí učitelka
       552 303 660
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